
ابعاد نگرانکننده میلیونها دلار
واردات سمی!

امسـال در مجمـوع بیـش از ۱۷۰ میلیـون دلار کـود شیمیـایی و سـموم
تکنیکال از گمرک ترخیص و وارد ایران شده است؛ اینکه کیفیت و نحوه
مصرف سموم و کودهای وارداتی در سال جاری و سالهای گذشته در جریان
اخیر برگشت محصولات کشاورزی ایران چه نقشی میتواند داشته باشد

موضوعی تامل برانگیز است.

صنعت غذا و کشاورزی-  محصولات کشاورزی از اهمیت ویژهای در صادرات
غیر نفتی ایران برخوردار است و آمار نشان میدهد که به ویژه از

سال گذشته رکوردهای جدیدی برای صادرات این اقلام ثبت شده بود.

رکورد شکنی های صادرات کشاورزی متوقف
میشود؟

گذری بر آمار گمرک ایران نشان میدهد که در همین ایام در سال قبل،
صادرات محصولات کشاورزی ۲۵.۹ درصد نسبت به ۱۰ ماهه سال ۱۳۹۸
افزایش داشت و به بیش از هفت میلیون تن به ارزش ۴.۹ میلیارد دلار
رسیده بود که خود یک رکورد به شمار میرفت و این روند رو به رشد

ادامه داشت.

همچنین در آخرین آمارها، در چهار ماه اول امسال بیش از ۲.۵
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میلیون تن محصولات کشاورزی با ارزش بیش از ۱.۷ میلیارد دلار صادر
شده بود که رشد ۹ درصدی داشته است.

با این حال در دو ماه اخیر برگشت محصولات کشاورزی ابعاد نگران
کنندهای با خود به همراه داشته که از جمله آن تحت تاثیر قرار

دادن بازارهای هدف محصولات کشاورزی است.

پای سم در میان است
سموم و کودهای شیمیایی مصرفی ایران در محصولات کشاورزی و فراتر از
حد استاندارد کشورهای مقصد، در برگشت محصولات مورد توجه بوده است،
به عنوان نمونه روسیه که ۸۰ درصد صادرات ایران به آن محصولات
کشاورزی است دلیل عدم پذیرش فلفلهای ایرانی را وجود سمومی اعلام

کرده که با استانداردهای این کشور مطابقت ندارد.

در این مدت اخبار متناقضی هم از برگشت محصولات صادراتی به
ترکمنستان، ازبکستان، امارات و هند نیز مطرح بوده است که هنوز
وضعیت کاملا مشخصی در رابطه با آنها وجود ندارد و گاها بحث سموم

در این موارد نیز مطرح است.

اینکه سالانه مصرف سموم و کودهای شیمیایی در کشاورزی چقدر و نحوه
نظارت بر مصرف آن چگونه است را باید وزارت جهاد کشاورزی پاسخ دهد
ولی بررسی آمار تجارت خارجی نشان میدهد که از ابتدای امسال تا ۲۰
آذرماه میزان واردات کالاهای اساسی ۲۱.۸ میلیون تن به ارزش ۱۳.۳
میلیارد دلار در ۲۵ گروه کالایی بوده است  که سهم سموم و کودهای
شیمیایی از آن در مجموع به بیش از ۱۷۰ میلیون دلار میرسد؛ این

اقلام با ارز نیمایی وارد ایران میشود.

ریزش ترخیص کودهای شیمیایی
در دوره مورد بررسی ۱۵۰ هزار تن کود شیمیایی به ارزش حدود ۱۰۴.۷
میلیون دلار وارد شده که در مقایسه با دوره مشابه سال قبل ۲۸ درصد
از نظر وزنی و ۱۴ درصد ارزش کاهش دارد  که دلیل این کاهش مشخص
نیست. در حدود ۹ ماهه سال قبل ۲۰۶.۶ هزار تن به ارزش ۱۲۱.۳

میلیون دلار کود شیمیایی از گمرک ترخیص شده بود.



افزایش واردات سموم 
امـا بـر خلاف کودهای شیمیـایی کـه واردات آن کـاهش داشتـه، سـموم
تکنیکال شیمیایی با افزایش همراه بوده  و ۷.۷ هزار تن به ارزش
۶۸.۴ میلیون تن واردات داشته است در حالی که از ابتدا تا ۲۰
آذرماه پارسال واردات این کالا ۵.۲ هزار تن به ارزش ۵۵.۵ میلیون
دلار ثبت شده بود. بر این اساس واردات سموم تکنیکال شیمیایی در
سال جاری ۴۷ درصد از نظر وزنی و ۲۳ درصد ارزش رشد داشته است.

 اثر کیفیت و اندازه  سموم در برگشت
محصولات چقدر است؟ 

این آمار بیانگر کودها و سمومی است که در سال جاری از گمرک ترخیص
شده و مشخص نیست که در حال حاضر چه میزان از این اقلام در
انبارهای گمرک موجود است، ولی به هر حال اگر بخشی از مشکل برگشت
صادرات محصولات کشاورزی ایران به سموم و کودهای مصرفی و میزان آن
بر گردد، به طور حتم در کنار سموم تولید داخل،  اقلام وارداتی
حائز اهمیت خواهد بود و جای بررسی و البته پاسخگویی از سوی
مسئولان مربوطه خواهد داشت که از زمان تهیه آن تا رسیدن به ایران،
ترخیص و مصرف چه استاندارها و فرایندی را طی میکند، این در حالی

است که تبعات آن میتواند محصولات مصرفی داخل را هم درگیر کند. 

ایسنا

دبیر نظام صنفی کشاورزی کرمان:
در طراحـــی الگـــوی کشـــت از
کشاورزان نظرخواهی شود/ نباید
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۳ درصـد بـرای ۹۷ درصـد تصـمیم
بگیرند

دبیر نظام صنفی کشاورزی کرمان با انتقاد از بیتوجهی به نظر
کشاورزان در طراحی الگوی کشت، گفت: این موضوع یکی از دلایل نبود

تقاضا برای محصولات کشاورزی است.

 به گزارش خبرنگار ایلنا، قاسم سالاری عنوان کرد: امسال نیز مانند
سالهای قبل شاهد بودیم که برخی از محصولات صیفی روی دست کشاورزان
ماند. در کرمان کشاورزانی که گوجه و پیاز کاشته بودند با قیمت
پایین این محصولات مواجه شدند، آنقدر که برداشت آنها بهصرفه نبود

و بسیاری از محصولات از بین رفت.

او ادامه داد: دلیل این اتفاق طراحی الگوی کشت بدون نظرخواهی از
کشاورزان و نمایندگان تشکلهای آنهاست. کشاورزی در ایران خصوصی
است، اما کسانی که سه درصد در این بخش سهم دارند برای ۹۷ درصد

تصمیم میگیرند که این موجب زیان و خسارت کشاورزان شده است.

سالاری با بیان اینکه دولت جای مداخله در اینکه کشاورز چه بکارد و
چه نکارد، زمینه فروش محصولات را فراهم کند، تصریح کرد: سالهاست
عنوان میشود که صادرات محصولات کشاورزی و فرآوری آنها میتواند جلو
اتفاقاتی نظیر برداشت نکردن محصول به دلیل قیمت پایین را بگیرد،
اما به این مهم بیتوجهی میشود و مدام شاهد از بین رفتن محصولات

هستیم.
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سرویس خبری: کشاورزی

ــاورزی؛قبول دارم ــر جهادکش وزی
ممنوعیت صادرات کشاورزی عجولانه

و نادرست بود

وزیر جهادکشاورزی گفت: نمی توانستیم به صادرات گسترده محصولات
کشاورزی که منجر به افزایش قیمت این محصولات در بازار داخل شد، بی

تفاوت باشیم.

 

به گزارش اگروفودنیوز، محمود حجتی در جلسه صبحانه کاری با اعضای
اتاق بازرگانی ایران که هم اکنون در محل اتاق بازرگانی ایران در
حال برگزاری است، در واکنش به مباحث مطرح شده در این جلسه، مبنی
بر اینکه ممنوعیت ناگهانی صادرات محصولات کشاورزی طی هفته های
گذشته اقدام درستی نبوده است، اظهارداشت: ما ۵ میلیون تن تولید
گوجه فرنگی در کشور داریم که امسال طی دو الی سه ماه نزدیک به یک
میلیون تن گوجه و رب آن از کشور صادر شد، آیا این اتفاق نیازمند
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عکس العمل بود یا خیر؟

وی افزود: شما می گویید عکس العمل ما نادرست و عجولانه بوده؛ این
مساله را قبول داریم اما بهرحال این مساله نیازمند واکنش بود
چراکه ما نمی توانستیم شرایط را رها کنیم، ما مسئول هستیم. اگر
این روند ادامه می یافت اتفاقات خوبی رخ نمی داد. در این صورت
رسانه های داخلی، خارجی، مجازی و غیرمجازی ایجاد وحشت می کردند و

روان مردم را بهم می ریختند.

حجتی با بیان اینکه وضعیت ذخایر کالاهای استراتژیک خوب است و
مشکلی نداریم، گفت: ٨٠ میلیون نفر می خواهند از محصول گوجه
استفاده کنند، البته عده ای از این تصمیم(ممنوعیت صادرات) آسیب
دیدند ولی حتی اگر تصمیم درست هم می گرفتیم باز عده ای آسیب می

دیدند.


